
I. Blafevič. 

Na Slovenskem Štajerskem smo danes brez kvalifici
ranega viničarskega naraščaja. Odkod to? Od tod, ker so 
bile po prevratu opuščene viničarske šole — čin, ki se 
danes občutno maščuje. 

Tri takozvane deželne viničarske šole smo imeli do 
prevrata: eno v Gornji Radgoni, eno v Krčevini pri Mari
boru in eno pri Konjicah. In vse tri so pustiš: r^erodajni 
činitelji poprevratne dobe mirno zaspati kot de bi šlo za 
kvarne institucije! Glas onih, ki so znali ceniti pomen vi
ničarskih šol in se protivili njih opustitvi, ni našel odmeva; 
bil je žal preslišan. 

In danes? Poglejmo okoli sebe! Splošno pomanjkanje 
kvalificiranega, pred vsem praktično usposobljenega, stro
kovnega delavstva, ljudi vinogradnikov, kojim bi se mogla 
mirno poveriti vsaj manj važna dela, ne da bi moral po
sestnik, ki le premnogokrat niti ssm nima sfrokovne izob
razbe, »vedno stati za njim«, pa sploh kmalu ne bo več 
dobiti. Ni zadoščala produkcija naraščaja prej aktivnih treh 
viničarskih šoL Danes, ko že šesto leto ni več pomladka, 
so vrste razpoložljivih sil toliko bolj redke: mlaiše moči so 
se povspele po sposobnosti v mnogih slučajih na višja, 
več ali manj samostojna upravna mesta, starejše in druge 
moči pa, ki so sicer ostale na položaju manuelnih pred
delavcev, se redčijo, deloma radi odmiranja, deloma ker 
se jih mnogo osam;svoji. 

Posledice, ki nastopajo spričo tega pojava, so kvarne 
in naraščajo. Trpe predvsem večja vinogradna posestva, 
katerih lastniki so na dobre vinogradne preddelavce na
ravnost navezani. Vsakdcr pač ni v stanu, da vzdržuje 
strokovnjaka s teoretično in praktično strokovno izobraz
bo; s čim naj ga tudi plača pri stopnjujoči se gospodarski 
krizi, ne glede na to, da prihaja tak strokovnjak za oprav
ljanje praktičnih manuelnih de! le deloma v poštev. 

Morda gre na rovaš prevelikega optimizma, ki smo ga 
gojili v idealnem zanosu takrat, ko smo se osvobodili, ako 
smo računali poleg drugega s tem, kako bo kmetijska pro
sveta že v kratkem prodrla v vse plasti našega ljudstva, 
kako bo vsak kmečki sinnaslednik absolvent najmanj nižje 
kmetijske šole in kako se bodo kmetijski učni zavodi sa
mo v Sloveniji številčno najmanj podvojili. 

Kakor povsod, tako vidimo, da tudi tu ne gre brez 
prehodne dobe in da optimizem tedaj ni bil na mestu. 
Imamo še vedno samo tri kmetijske šole m če so lete 
tudi vsako leto napolnjene, ideal, da se strokovno izobrazi 
vsak kmečki sin, pač še dolgo ne bo dosežen. Sorazmerno 
še počasneje napreduje kmetijsko strokovna prosveta med 
ubožnejšim ljudstvom podeželja, ki tvori kader kmetijskega 
delavstva 

Da bi se pa prišle pomanjkanju na praktično usposob
I je nem strokovnem preddelavstvu vendar le v okom, da 
bi se zanesla delna kmetijskostrokovna naobrazba tudi 
med one, ki ne morejo obiskovati kake kmetijske šole, bo
disi da za teoretski študij niso sposobni, ali da so presiro
mašni, ali pa da se za študijsko dobo enega do dveh let 
ne morejo pogrešati doma (odnosno na službenem mestu), 
bi bilo potrebno, da se ob prevratu opuščene viničarske 
šole brez odloga zopet reaktivirajo. 

V praktičnem oziru reaktiviranje viničarskih šol ne bi 
zadevalo na nepremostljive težkoče. Glavno je primeren 
kredit; objekti so menda na razpolago; učnega personala, 
v tem slučaju izrazitih praktikov, ne manjka, obiskovalcev 
tečajev na teh soleh pa bi bilo, o tem sem popolnoma pre
pričan, dovolj. 

Kar se podrobnosti tiče, bi ustrezalo stvari pač naj
bolje, ako bi bile šole ekonomskoadministrativno samo
stojne ter podrejene neposredno g. velikemu županu ma
riborske oblasti 

Na osobju bi bilo potrebno: 1 praktični vinogradar 
in kletar kot upravitelj ter 1 praktični sadjar kot stalna 
nameščenca; poleg teh bi šola rabila 1 pomočnika (ma
jerja) ter I pomožnega učitelja. 

Učna snov bi obsegala poleg temeljite splošne kme
tijske prakse, ki bi se stopnjevala in razširila še posebej v 
vinarstvu in sadjarstvu, tudi najvažnejšo teoretično osnovo 
v vinarstvu, kletarstvu, sadjarstvu, uporabi sadj% računst
vu, enostrokem knjigovodstvu ter v spisju. 

Kakor že v glavnem navedene: Namen viničarskih 
šol bi bil da vzgajajo kvalificirane preddelavce v kmetijst
vu, a predvsem v vinarstvu in sadjarstvu, koji panogi rta 
za nas največjega narodnogospodarskega pomena. Ta 
namen bi se dosegel s prirejanjem 9Kmesečnih tečajev 
vsako leto. 

V tečaje bi se sprejemali ranimanci najbolje v staro
sti od 20 do 30 let Poleg brezplačnega pouka bi imeli 
tudi prosto hrano in oskrbo na Šoli; dalje bi mogla dati 
država vsakemu do 150 dinarjev mesečne nagrade, ki bi 
služila prejemniku za vzdrževanje obuvala in perila ter za 
nakup raznih drugih vsakdanjih potrebščin 

Tako viničarska šola ekonomski ne bi bila breme za 
državo. Praktično delo tečajnikov bi nadomestilo delo dni
narjev, odnosno (gotovo dražjih) stalnih poslov, vrednost 
njih dela pa bi gotovo prekoračila ekvivalent, zapopaden 
v stroških za hrano, oskrbo in mišljena denarno nagrado. 
če tedaj ekonomski efekt ne.bi bil negativen, med tem ko 
je moralni sploh izven spora, potem je pač upati, da bode 
.vlada v umevanju koristi teh zavodov pristopila k njih 
reaktvviranju. 

Pisec nimam in ne zasledujem nobenih pretenzij z go
renjim soisom. Hotel sem dati kot stari praktik in pozna
valec razmer le nekaj pobude; na merodajnih činiteliih, 
pred vsem na g. velikem žuoanu, je, kako bo ta pobuda 
spreieta. Da bi ostala brez odmeva, o tem dvomim; odmev 
v smislu pobude pa bo tudi javnost z zadoščenjem kvi
tirala. 

Viničarski naraščaj. 


